
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: سرلیست اصلی اصولگرایان 
کنون دو نام قالیباف و باهنر مطرح است اما مشخص  کیست؟ ا
نیست در نهایت کدامیک در راس قرار می گیرند. در شورای 
وحدت از باهنر به عنوان سرفهرست شورای وحدت در انتخابات 
مجلس دوازدهم نام برده می شود. شورای ائتلاف جریان وابسته 
به قالیباف رسما اعلام کرد از سرلیستی قالیباف کوتاه نمی آید 
و لیستی خواهند داد که قالیباف سرلیست باشد، آن هم در 
شرایطی که محمدرضا باهنر و مرتضی آقاتهرانی نیز کاندیداهای 
سرلیستی شورای وحدت و جبهه پایداری هستند و همین نکته 
نیز می تواند چالشی پیش روی لیست واحد باشد . چند روز پیش 
مصطفی میرسلیم از اعضای ارشد موتلفه و نماینده فعلی مجلس 
گفت: »رقابت درونی در جبهه به اصطلاح اصولگرایی وجود دارد 
و نمونه آن فهرست های غیررسمی منتشر شده است البته این 
رقابت کاملا طبیعی است اما به دلیل اینکه رقابت اصلی با جبهه 
اصلاح طلبان است، احتمال اینکه اصولگرایان سهم خواهی را 
کنار بگذارند و بر مبنای شاخص های ارزشی به فهرست واحدی 
گر ما موفق می شدیم اشکال بزرگی که در  برسند، وجود دارد. البته ا
قانون انتخابات وجود دارد را برطرف می کردیم، به این ترتیب که 
تعریف منطقی و اصولی از حوزه انتخابیه داشتیم و هر حوزه به یک 
نماینده می رسید، قطعا انتخابات برای مردم ساده تر و مشارکت 
قوی تر صورت می گرفت و از آن طرف رقابت واقعی تر و نمایندگان 

شایسته تری انتخاب می شدند.«
کدام یک کوتاه می آیند؟

روز گذشته ابولقاسم رئوفیان، عضو هیات عالی شورای وحدت 
گفت: ما در هیأت عالی شورای وحدت شخصی را به عنوان 
سرلیست تعیین نکردیم و تصمیمی در این رابطه نگرفتیم ثانیا 
همه سعی و تلاش ما برای بستن لیستی در شأن ملت ایران و در 
مجموع برای شکل گیری مجلسی تخصصی و کارآمد است که 
بتواند با تکیه بر تخصص، کارآمدی و اثربخشی خودش و از طرفی 
به خدمت گرفتن همه ظرفیت های پیرامونی از جمله با تکیه 
بر دانش متخصصان خارج از مجلس در حوزه های مختلف و 
بهره گیری از آنها در جهت انجام وظایف برای حل مشکلات 
مردم و کشور و اعتلای نظام جمهوری اسلامی ایران، تلاش 
کند. وی افزود: البته نکته مذکور به این بدین معنا نیست که 
ادعا کنیم شایسته ترین نامزدها در لیست ما قرار گرفتند پس 
که این اقدام را برای  مردم بیایند و به این لیست رأی بدهند چرا
هیچ جبهه، شورا و حزبی که می خواهد لیست بدهد، شایسته 
نمی دانیم زیرا همه ما با محدودیت عددی در لیست مواجه 

هستیم و نمی توانیم بیش از ۳۰ نفر به مردم معرفی کنیم. رئوفیان 
کنش به اینکه پیش بینی می کنید در قضیه بستن لیست و  در وا
معرفی سرلیست، آیا آقایان باهنر و آقاتهرانی راضی می شوند که 
با سرلیستی قالیباف و به عبارتی زیر اسم قالیباف وارد انتخابات 
شوند؟ اظهار داشت: بنده به عنوان عضو هیأت عالی شورای 
وحدت عرض می کنم که اولا هیأت عالی باید در مورد قرار گرفتن 
یا نگرفتن نام باهنر زیرنام قالیباف تصمیم بگیرد نه شخص باهنر، 
ضمن اینکه شخصا چنین امری را تعلیق به محال ارزیابی می کنم 
گر خود آقای باهنر هم بخواهد تصمیم بگیرد،  بنابراین حتی ا
گرفتن چنین تصمیمی از ناحیه او بسیار بعید است این قضیه 
گر در جبهه  حتی برای افکار عمومی هم قابل هضم نیست. ا
بزرگ اصولگرایی تصمیم به دادن لیست واحد گرفته شود،همه 
گر این سهم خواهی ها منجر  در پی سهم خواهی هستند که ا
به شایسته گزینی شود و این شاخص به 

عنوان مهم ترین مولفه و ترجیع بند تصمیم گیری ها به حساب 
آید، سهم خواهی خوب است اما با نگاهی به گذشته آنچه درعمل 
اتفاق افتاده و برای برخی اصلا مهم نیست این است که در فرآیند 
این سهم خواهی ها ممکن است امر شایسته گزینی قربانی شود و 
این از بدترین خطرات ناشی ازسهم خواهی های بدون توجه به  

امرشایسه گزینی است.
یک لیست و چند مدعی

منوچهر متکی سخنگوی شورای وحدت هم درباره سرلیستی 
ابهام دارد و می گوید:» ما در شورای وحدت برایمان موضوع 
که در جلسات  سرلیستی خیلی موضوعیت ندارد به طوری 
ح  متعددی که داشتیم حتی یکبار هم مسئله سرلیستی مطر
کنون به دنبال این  نشده است. ما در جلساتی که برگزار کردیم تا
بودیم که بررسی ها درباره نامزدها را چطور آغاز کنیم؛ به طور مثال 
۳۰۰ اسم داریم که آمدند و گفتند که »می خواهیم شورای وحدت از 
ما حمایت کند« این در حالی است که »ابراهیم رسولی« سخنگوی 
شورای ائتلاف چندی پیش در جریان نشست خبری خود 
اعلام کرد: »فهرست شورای ائتلاف هنوز مشخص نیست، اما 
سرفهرست بودن آقای قالیباف برای شورای ائتلاف قطعی است. 
در نهایت باید توجه داشت یکی از چهره های شاخص جبهه 
پایداری حجت الاسلام »مرتضی آقاتهرانی« است که احتمال 

سرفهرستی او از طرف پایداری ها زیاد است.

روند دیدار شورای نگهبان با معترضان به نتایج 
ردصلاحیت ها

 یوسفیان ملا: نتایج دیدار
 با شورای نگهبان مثبت بود
   علیرضابیگی: آماده 

دیدار با شورای نگهبان هستم
شورای نگهبان لیستی جدید از تایید صلاحیت شدگان 
را منتشر کرده است که نام نمایندگان فعلی ردصلاحیت 
شده و نمایندگان ادوار در آن نیست. هر چند که اسامی 
هزار نفر از معترضان به نتایج بررسی صلاحیت ها توسط 
شورای نگهبان درنهایت به تایید صلاحیت آنان منجر شد 
اما هنوز از سرنوشت نتایج اعتراض برخی نمایندگان فعلی و 
نمایندگان ادوار خبری نیست. محسن اسلامی، سخنگوی 
، نیز این موضوع را تایید کرده و گفته  ستاد انتخابات کشور
از  است »در فهرست جدید شورای نگهبان هیچ کدام 
نمایندگان ادوار و نمایندگان مجلس فعلی که ردصلاحیت 
شده و اعتراض داشتند، وجود ندارد؛ بر اساس اطلاعاتی 
که داریم، قرار است فهرست دیگری هم از سوی شورای 
، ارجاع شود.« میراشرفی،  نگهبان به ستاد انتخابات کشور
رئیس دفتر نظارت و بازرسی انتخابات استان تهران، نیز از 
موافقت با درخواست ها برای ملاقات حضوری با شورای 
نگهبان خبر داده و گفته؛ »حدود بیش از ۳ هزار نفر که عدم 
احراز یا عدم تایید یا فاقد شرایط ثبت نام بودند برایشان 
پیامک ارسال شد که پرونده شما اشکال دارد و می توانید 
جهت ثبت شکایت به سایت وزارت کشور مراجعه کنید که 
از این تعداد، ۱۳۰۰ نفر شکایت کردند و افرادی که درخواست 
مراجعه حضوری داشتند درخواست آن ها پذیرفته شد و با 
آن ها حضورا ملاقات داشتیم و پرونده کسانی که شکایت 
نکردند بسته شد؛ از ۱۳۰۰ نفر حدود ۷۰۰ نفر درخواست 
ملاقات حضوری داشتند که همه موارد را پذیرفتیم و در 
کل هر مراجعه کننده حضوری که داشتیم به موضوعاتشان 
رسیدگی شد.« درپی پیگیری های خبرگزاری خبرآنلاین از 
چهره های ردصلاحیت شده، برخی از چهره ها از گفت وگو با 
شورای نگهبان خبر داده و آن را مثبت ارزیابی کردند و برخی 
دیگر هم می گویند که ملاقاتی با این نهاد نظارتی نداشته و 

منتظر اعلام نتایج هستند. 
   درخواست ملاقات با شورای نگهبان را داشتم اما...
احمد علیرضا بیگی، نماینده مردم تبریز در مجلس 
یازدهم یکی از ۲۶ نماینده فعلی است که توسط شورای 
نگهبان ردصلاحیت شده است. با اشاره به اعلام فهرست 
تایید صلاحیت هزار نفر توسط شورای نگهبان بیان کرد: 
»تا کنون پیامی به من اعلام نشده است. « او درباره دیدار 
کرد: »دیداری نداشتم، پس از  با شورای نگهبان بیان 
اعتراض ردصلاحیت درخواست ملاقات داشتم و آمادگی 
دارم تا مطالب آنان را بشنوم تا پاسخگو باشم.« جلال 
رشیدی کوچی، نماینده مرودشت هم گفت که؛ »هنوز 
نتیجه اعتراض نمایندگان فعلی و نمایندگان ادوار بررسی 

نشده است.«
    نتایج دیدار با شورای نگهبان مثبت بود

که برای  از نمایندگان ادوار  عزت ا... یوسفیان ملا، 
ورود به انتخابات مجلس دوازدهم نتوانسته بود از گیت 
شورای نگهبان عبور کند و ردصلاحیت شده بود، درباره 
اعتراض خود به شورای نگهبان و دیدار با اعضای آن گفت: 
»خواسته هایی داشتم و نامه نیز نوشتم، اعضای شورا نیز 
عمل کردند. هم ملاقات کردم و هم اسناد و مدارک را به من 
ارائه کردند و نتایج این دیدار مثبت بود.« او درباره علت 
گزارش هایی به آنان اعلام  ردصلاحیت خود بیان کرد: »
شده بود و من به علت عدم التزام به احکام و ابراز وفاداری 

به قانون اساسی ردصلاحیت شده بودم.«
   به رایزنی اعتقادی ندارم

سید غنی نظری خانقاه، نماینده مردم کوثر و خلخال 
گفت: »من به نتیجه ردصلاحیت خود اعتراض  هم به 
کردم و فعلا هم در لیست این هزار نفر نیستم.« او درباره 
رایزنی با شورای نگهبان گفت: »من به رایزنی اعتقادی 
ندارم، برای چه رایزنی کنم؟ اعتراض کتبی نوشتم. با کسی 
هم رایزنی نمی کنم چرا که نه آشنایی دارم و نه اعتقادی 
به آن. درخواست ملاقات حضوری ندادم. من در یکی دو 
صفحه مسائل را نوشتم، بالاخره بر اساس سوابقی که داریم 
گر خواستند در خدمت شان هستیم، من زیاد اصراری  ا
ندارم. هر چه خدا خواست همان می شود، برد کشتی 
آنجا که خواهد خدای... وگرجامه بر تن درد ناخدای.« 
این نماینده مجلس درباره علت ردصلاحیت خود گفت: 
»نمی توان به جزئیات وارد شد، چرا که محرمانه هستند 
و اجازه باز کردن موضوع را ندارم. موارد کلی هستند که 

بعدا می گویم.«

اجرای حکم اعدام محمد قبادلو
حکم دادگاه کیفری یک استان تهران مبنی بر »قصاص 
نفس« محمد قبادلو در پرونده به شهادت رساندن یک 
مامور نیروی انتظامی به نام »فرید کرم پور حسنوند« و 
مجروح کردن ۵ مامور دیگر در جریان ناآرامی های سال 
، اجرا شد. بر  گذشته، پس از تأیید در دیوان عالی کشور
اساس گزارش نیروی انتظامی در تاریخ ۳۱ شهریورماه ۱۴۰۱، 
در حالی که جمعی از عوامل نیروی انتظامی در سطح 
شهر پرند، در حال کنترل اغتشاشگران بودند، فردی به 
نام »محمد قبادلو« در حالی که سوار یک خودروی پیکان 
سفیدرنگ بود، به صورت عمدی با سرعت بالا به قصد قتل 
ماموران انتظامی که در حال انجام وظیفه بودند رانده و ۶ 
مامور را در حالی که سوار موتور بودند، زیر می گیرد که هر 
۶ نفر دچار مصدومیت و شکستگی دست و پا می شوند و 
« در اثر شدت جراحات  یکی از ماموران به نام »فرید کرم پور
به شهادت می رسد. شعبه رسیدگی کننده در دیوان عالی 
، در بررسی مجدد پرونده، تقاضای متهم را منطبق  کشور
با بندهای ماده ۴۷۴ قانون آیین دادرسی ندانسته و با رد 
تقاضای اعاده دادرسی محکوم علیه، حکم قصاص نفس 
را تأیید کرد. حکم قصاص نفس محمد قبادلو به جرم قتل 
عمد شهید استوار فرید کرم پور حسنوند، پس از ۴۸۷ روز 

رسیدگی قضائی به پرونده صبح دیروز اجرا شد. 
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ذره بین
اصغر سلیمی:

 برخی فکر می کنند مجلس 
بی خاصیت شده است

نماینده سمیرم و تایید صلاحیت شده 
انتخابات مجلس دوازدهم درباره  برای 
کشور  سیاسی  فضای  و  جامعه  وضعیت 
مجلس  و  خبرگان  انتخابات  آستانه  در 
شورای اسلامی صحبت کرده است. یکی 
از موضوعاتی که مورد اتفاق نظر مسئولان 
کثری  عالی نظام است، بحث مشارکت حدا
مردم در انتخابات ۱۱ اسفند است. رویداد ۲۴ 
کثری در  نوشت؛ بدون شک مشارکت حدا
انتخابات، تضمین امنیت و آسایش و توسعه 
کشور خواهد شد. اصغر سلیمی گفت:  یکی 
کثری مردم  از عوامل موثر در مشارکت حدا
در انتخابات این است که آیا مسئولان به 
؟ از  کرده اند یا خیر وعده های خود عمل 
کم  طرفی، وضعیت اقتصادی و معیشتی حا
بر کشور و زندگی مردم، مهم ترین دغدغه 
به  نگاهی  باید  مسئولان  است.  عمومی 
کارنامه خود بیندازند و ببینند آیا توانستند 

تورم و گرانی را کنترل کنند یا نه؟
 فساد اقتصادی عامل عدم مشارکت 

مردم در انتخابات است
وی افزود: مردم انتظار داشتند دولت، 
نظارت جدی بر بازار داشته باشد. با توجه 
، زمانی در راس  به اینکه آقای رییس جمهور
قوه قضاییه بوده، انتظار مردم در برخورد 
با فساد و تخلف این بود که ریشه های این 
انحرافات خشک شود تا موضوعات اصلا به 
قوه قضاییه کشیده نشود. وقتی فساد ها در 
کشور به رسانه ها کشیده می شود، گله مندی 
و دلسردی مردم را به دنبال خواهد داشت و 
این جزو موضوعاتی است که می تواند باعث 
کثری در انتخابات  عدم  تحقق مشارکت حدا
که  است  سال  دو  حدود  مجلس  شود.  
واردات خودرو های خارجی را تصویب کرده، 
اما همچنان دولت اقدام خاصی در اینباره 
انجام نداده است. وقتی مردم می بینند که 
کیفیت تر و با قیمت  می توانند خودروی با
کارشکنی  پایین تر سوار شوند، اما دولت 
می کند، قطعا برایشان ناراحتی ایجاد می کند. 
از طرفی، ما قانون جهش تولید مسکن را 
کی از  کار حا کردیم، اما خروجی  تصویب 
ساخت سالی یک میلیون مسکن در کشور 
نیست؛ یا مثلا در موضوع ازدواج و فرزندآوری 
تلاش هایی از سوی مجلس صورت گرفت، 
ولی با وجود مشوق ها، آمار هایی که انتظار 

داشتیم، محقق نشد.
سلیمی بیان کرد: برخی از مردم، معدل 
لازم حساب برای گرفتن وام را دارند، ولی 
تسهیلات خرد هم به آن ها داده نمی شود. 
وعده های بر زمین مانده دولت و مشکلات 
اقتصادی که همه شاهد آن هستیم، پاشنه 
آشیل انتخابات پرشور در ۱۱ اسفند است 
و انتظار داریم دولت در همین شش هفته 
باقی مانده تا انتخابات، مسیر هایی را ایجاد 
کند تا مردم  امیدوار تر شوند. این نماینده 
مجلس عنوان کرد: برخی می گویند مجلس 
از  بی خاصیت شده است و حتی بعضی 
قوانین، خیلی توسط دولت اجرا نمی شود 
و مجلس هم نتوانسته دولت را مجبور به 
اجرای آن قوانین کند. در این جا تا حدی 
من حق را به مردم می دهم، ولی باید بگویم 
در موضوع قانون گذاری، مجلس وظیفه 
خود را به نحو احسن انجام داده است و 
در بحث نظارت هم، تمام تلاش خود را به 
کار بست. مثلا ما در مجلس یازدهم، وزیر 
صمت را استیضاح و عزل کردیم، اما تا زمانی 
که دولت اراده همکاری نداشته باشد، این 
کارها، دور باطل می شود. مگر چقدر می توان 
پروسه های طولانی استیضاح را ادامه داد؟ 
حال استیضاح و عزل هم اتفاق بیفتد و 
ما از این اهرم های نظارتی خود استفاده 
گر بهبود در خروجی کار صورت  کنیم؛ خب ا
نگیرد، چه فایده؟ سلیمی اظهار کرد: آقای 
رییس جمهور در ایام انتخابات، وعده های 
زیادی داد. او گفت من خودم برای عزل 
کارآمد وارد صحنه خواهم شد یا  مدیران نا
مثلا برای مردم مسکن می سازیم، سرعت 
اینترنت را افزایش می دهیم و پلتفرم ها را 
گر این وعده های بر  فیلتر نمی کنیم. خب ا
زمین مانده تا امروز انجام می شد، تا حدی 
کثری مردم  زیادی خیالمان از مشارکت حدا
در انتخابات راحت بود. وی تصریح کرد: در 
برخی کشورها، انتخابات ریاست جمهوری و 
مجلس همزمان انجام می شود که این رویه 
از نظر من، پسندیده تر است. وقتی مردم 
خروجی کار دولت و مجلس را می بینند و 
رضایت ندارند، همزمان نسبت به تغییر 
هر دو اقدام می کنند. در این رویه دیگر 
نمی توان گفت حالا صبر کنید تا دولت تغییر 

کند تا خروجی کار های ما هم دیده شود.
از  یکی  کرد:  کید  تا سمیرم  نماینده 
که  بود  این  یازدهم  مجلس  ضعف های 
۲۲۰ نماینده برای حضور آقای رئیسی در 
امضا  نامه  ریاست جمهوری،  انتخابات 
کردند. این اتفاق در این سطح، برای اولین 
بار و به نوعی یک جور چک سفید امضا دادن 
به رییس جمهور بود. در ادامه احساس شد 
که این نماینده ها دیگر نخواستند به خاطر 
برخی مسائل، با دولت شاخ به شاخ بشوند. 
گر مردم به صورت جدی در  ، ا با این تفاسیر
صحنه انتخابات حاضر شوند و افرادی را 
با رای بالا، راهی مجلس کنند، حتما تاثیر 
تلاش آن ها بر کار دولت، بیش از پیش به 

چشم خواهد آمد.

صدرنشین لیست اصولگرایان کیست؟

؟ ؟قالیباف یا باهنر قالیباف یا باهنر

انگار  می رسد  که  انتخابات  موعد 
مناسبات  انواع  در  نیز  تازه ای  فصل 
کشور  اقتصادی  و  اجتماعی  سیاسی، 
که  موقع  همان  از  می شود.  گشوده 
تا اخبار رد  فرم های ثبت نام پر می شود 
انتخابات های  مورد  در  و  صلاحیت ها 
بستن  دیگر  که  شهر  شورای  و  مجلس 
 لیست ها نیز خودش ماجرایی تازه است.

کاندیدا های انتخاباتی  در این میان، اما 
تلاش می کنند که همواره بهترین و بیشترین 
تبلیغات را داشته باشند و در شهرستان ها 
نیز این رقابت ها ابعاد متفاوتی نیز به خود 
می گیرد. اما هر چه تبلیغات انتخاباتی دوران 
ریاست جمهوری برای صداوسیمایی که 
پسوند ملی را به دوش می کشد فایده ای 
نداشته است، اما در عوض به نظر می رسد 
اسفند امسال صداوسیما قرار است با آنتن 
فروشی و البته تبلیغات انتخاباتی  درآمد 
انتخاباتی  تبلیغات  را در بحبوحه  خوبی 

کاسب شود.
   موضوع جذاب درآمد های صداوسیما

درآمد  که  داشت  توجه  باید  اینکه  کما 
موضوع  همیشه  تبلیغات،  از  صداوسیما 
مخاطبان  البته  و  رسانه ها  برای  جذابی 
تلویزیون است. البته که تا پیش از این تعرفه 
تبلیغات تجاری و درآمد های نجومی حاصل 
از آن، همواره مورد پرسش گری بوده است، 
اما از امسال تعرفه ها و درآمد های رسانه ملی 
کار شده  از تبلیغات سیاسی هم چاشنی 
و کارشناسان و رسانه ها و حتی شهروندان 
عادی هم می تواند رقم های میلیاردی را 
کنار هم بگذارند و جمع بزنند و دخل و خرج 
سازمان صداوسیما را تا ریال آخر حساب کنند. 
این البته در حالی است که درآمد صداوسیما 
از محل ردیف بودجه دولتی، فروش تبلیغات 
تجاری و برنامه های مشارکتی و حالا هم 
تبلیغات سیاسی محاسبه می شود که البته 
در این میان تنها بودجه رسمی دولتی است 
که عدد و رقم مشخصی دارد. باقی درآمد ها 
حساب  رسانه ها  تخمین های  با  معمولا 
می شود. مثلا بر اساس تخمین های رسانه ای 
مختلف و عجیب وغریب، تا پایان امسال، 
چیزی در میان ۱۶ تا ۷۰ هزار میلیارد تومان 
درآمد صدا و سیما خواهد بود. پیمان جبلی، 
رئیس سازمان صدا و سیما روز چهارشنبه 
۲۰ دی در حاشیه هیأت دولت در جمع 
خبرنگاران گفته بود: همکاران ما در سازمان 
یک تلاش بسیار پیچیده و شبانه روزی را در 
ماه های اخیر انجام دادند که ما بتوانیم به 
تعداد ۲۰۰ کانال انتخاباتی به تعداد حوزه های 

انتخابیه در اختیار نامزد ها قرار دهیم.
   وعده ای برای تبلیغات

پیمان جبلی همچنین با بیان اینکه »تمام 

نامزد هایی که در یک حوزه انتخابیه هستند 
به یک میزان مبلغ از آن ها دریافت خواهد 
شد«، گفته است: »قانون به ما اجازه داده 
که هزینه تمام شده را از نامزد های محترم 
دریافت کنیم، هزینه ای را که الان اعلام کردیم 
و حوزه های انتخابیه هزینه خاص خودشان 
را به نامزد آن حوزه اعلام کردیم، این هیچ 
نسبتی با هزینه های تمام شده ندارد یعنی 
ما حداقلی را در نظر گرفتیم برای هزینه های 
انجام شده در آن حوزه انتخابیه و ارزش آنتن 
صدا و سیما در تمام حوزه های انتخابیه ای که 
هزینه ثبت نام و هزینه استفاده از این فرصت 
به نامزد های محترم اعلام شده، بسیار بیشتر 
از رقمی است که اعلام شده است«. او در عین 
حال گفته است که »امیدواریم همه بتوانند 
از این امکان استفاده کنند.« در همین راستا 
اعلام شد که نامزد ها باید از طریق سامانه 
ستاد تبلیغات برای تبلیغات تلویزیونی ثبت 
نام کنند، یعنی بر اساس آنچه گفته شده 
است، هر نامزد باید ویدئو های خود را در 
قالب مصوب سازمان صدا و سیما تولید کند. 
این بسته تصویری که حدود ۲۰ دقیقه خواهد 
بود، شامل ویدئوی حامیان، سوابق، برنامه ها 
و دیدگاه های نامزد خواهد بود. تعداد پخش 
و بازپخش در هر حوزه انتخابیه متناسب 
با تعداد نامزد هایی است که برای تبلیغات 
تلویزیونی نام نویسی کرده اند. چنانچه نامزد 
نتواند تبلیغات خود را با قواعد مصوب تولید 
کند یا از تبلیغات تلویزیونی منصرف شود، 
مبلغ دریافتی برگردانده نخواهد شد. در 
نهایت با اعلام صداوسیما به نامزد ها برای 
استفاده از ۲۰۰ شبکه محلی، رقم دریافتی از هر 
نامزد ۵ تا ۷۰ میلیون خواهد بود که در تهران 
به بالای ۱۰۰ میلیون می رسد؛ مثلا در مورد 
شهر تهران، نامزد انتخاباتی برای ثبت نام در 
سامانه تبلیغات ۲۰ دقیقه ای تلویزیون ویژه 
انتخابات مجلس، باید رقم ۱۵۰ میلیون تومان 
بپردازد و این یعنی دقیقه ای ۷ میلیون تومان. 
طبق اعلام سخنگوی ستاد انتخابات کشور، 
۲۴ هزار و ۸۲۹ نفر برای انتخابات مجلس 
ثبت نام قطعی داشتند؛ این یعنی به طور 
میانگین حداقل ۴۲۳ میلیارد تومان درآمد 
مجلس  انتخابات  از  صداوسیما  سازمان 
دوازدهم خواهد بود.  آن هم در حالی که 
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان 
رهبری به صورت همزمان در روز ۱۱ اسفند 

امسال در سراسر کشور برگزار می شود.
   ماده ۱۴ قانون اصلاح انتخابات چه 

می گوید؟
یکباره  چطور  چیست؟  ماجرا  اما 
صداوسیما وارد عرصه تبلیغات انتخابات 
مجلس آن هم به شرط درآمدزایی شده 

۲۴، طبق ماده  اقتصاد  گزارش  است. به 
۱۴ قانون اصلاح موادی از قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی مصوب۱۴۰۲/۵/۱.
مجلس ، سازمان صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی ایران مکلف است به منظور ترویج 
کردن  نهادینه  و  انتخاباتی  هنجار های 
تبیین  به  نسبت  عمومی  فرهنگ  در  آن 
و  نمایندگان  وظایف  مجلس،  جایگاه 
فرایند انتخابات اقدام نماید و همچنین 
گاهی بخشی و آموزش انتخاباتی  برنامه های آ
را که وزارت کشور یا هیأت مرکزی نظارت بر 
انتخابات ضروری تشخیص می دهند و نیز 
کلیه اعلامیه ها و اطلاعیه های مربوط به 
انتخابات را از شبکه های سراسری یا محلی 
ایران  اسلامی  جمهوری  سیمای  و  صدا 
کنون مدعی است  پخش کند. رسانه ملی ا
که به منظور رعایت عدالت در حق نامزد های 
انتخابات مجلس شورای اسلامی اقدام به 
راه اندازی ۲۰۰ شبکه تلویزیونی در شهر های 
مختلف کشور کرده تا نامزد های انتخابات از 
فرصتی برابر برای تبلیغات برخوردار شوند. 
اساسا در همین راستا بود که پیمان جبلی، 
رئیس سازمان صدا و سیما در ۲۵ دی در 
گفت وگوی ویژه خبری شبکه خبر  برنامه 
گفت: پیش از این امکان استفاده از ظرفیت 
صداوسیما برای تبلیغات انتخابات مجلس 
وجود نداشت که با اصلاح قانون انتخابات، 
اجازه ای برای استفاده از صداوسیما برای 
تبلیغات داده شد و تصمیم بر آن شد در کنار 
شبکه های استانی و ملی ۲۰۰ کانال انتخاباتی 
راه اندازی شود تا با استفاده از این ظرفیت 

اقدامی برای گسترش عدالت فراهم شود.
   هزینه متغیر از ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان 
نکته دیگر در این میان این است که دبیر 
ستاد انتخابات سازمان صداوسیما با بیان 
اینکه هزینه تبلیغات ۱۰۰ میلیون تومانی که 
اعلام شده مربوط به ۱۲ تا ۱۳ حوزه انتخابیه و 
برای حوزه انتخابیه تهران ۱۵۰ میلیون تومان و 
مابقی بسیار پایین تر از این اعداد است، گفته 
است: امکان تبلیغات را به نسبت هزینه ای 
که شده، شبه رایگان در خدمت نامزد های 

انتخاباتی قرار می دهیم. 
دبیر ستاد انتخابات سازمان صداوسیما 
قیمت گذاری  که  بود  گفته  همچنین 
گر  کوچکی از هزینه هاست و قاعدتا ا کسر 
که ارزش واقعی آنتن  کسی بخواهد بداند 
آن  می توان  است،  چقدر  صداوسیما 
کرد.  را با قیمت تبلیغات تجاری مقایسه 
تبلیغات تجاری به صورت ثانیه ای محاسبه 
است. بزرگی  بسیار  عدد  که   می شود 
قیمت  به  گر  ا اولا  قیمت گذاری،  این  در 
معمول تبلیغات توجه کنیم، می بینیم که 
به هزینه هایی  تومان نسبت  ۱۰۰ میلیون 

محسوب  بزرگی  عدد  می شود،  انجام  که 
که برای چاپ  کنید  گر بررسی  نمی شود. ا
پوستر و تولید محصولات رسانه ای چقدر 
عدد،  این  که  می بینید  می شود،  هزینه 
عدد بزرگی نیست. اما مساله این است که 
نخستین بار این مدیر سابق روابط عمومی 
سازمان صداوسیما بود که به درآمد ۴۲۳ 
میلیارد تومانی صداوسیما از محل تبلیغ 
کرد.  اشاره  مجلس  انتخابات   نامزد های 
او روز جمعه با انتشار متنی کوتاه در شبکه 
اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( نوشت: با 
اعلام صداوسیما به نامزد ها برای استفاده 
از ۲۰۰ شبکه محلی، رقم دریافتی از هر نامزد 
متغیر است که در تهران به بالای ۱۰۰میلیون 
تومان می رسد؛ به طور میانگین حداقل 
حدود ۴۲۳میلیارد تومان درآمد از انتخابات 

دوازدهم مجلس.
عدالت  مسیر  در  کاری  چنین  آیا     

رسانه ای است؟
در ۷ روز فرصت تبلیغات انتخاباتی این 
کانال های انتخاباتی به صورت ۲۴ساعته 
در اختیار تبلیغات نامزد ها قرار می گیرد 
تبلیغات  فرصت  دقیقه   ۲۰ نامزدی  هر  و 
هم  آن  محور های  که  دارد  تصویری 
مشخص است. برای مثال حوزه انتخابیه 
تهران ۲۴۰۰ نامزد انتخاباتی دارد که با توجه 
نامزد،  هر  برای  دقیقه   ۲۰ اختصاص  به 
مجموعا ۴۸ هزار دقیقه برنامه صرف این 
کانال  حوزه خواهد شد. به بیان دیگر ۵ 
تلویزیونی باید به مدت هفت روز به صورت 
 شبانه روزی و بی وقفه تبلیغات پخش کنند. 
حالا این برنامه پیچیده و عجیب را به کل 
که  کاری است  کشور تسری بدهید. این 
آن،  رئیس  به گفته  صداوسیما  سازمان 
درصدد است تا در طول هفت روز تبلیغات 
انتخابات در همه استان های کشور انجام 
که در  دهد. از سوی دیگر طبق جدولی 
روز گذشته برخی رسانه ها منتشر کردند، 
تعرفه تبلیغات برای نامزد ها در استان های 
گرچه شاخص های  مختلف، متفاوت است. ا
دقیق مربوط به نرخ گذاری این تعرفه ها هنوز 
منتشر نشده، اما احتمالا هزینه تبلیغ با توجه 
کم نامزد های انتخاباتی و ظرفیت های  به ترا
است.  شده  تعیین  استان  هر  در  پخش 
کمترین رقم ۵ میلیون تومان و بیشترین رقم 
۱۵۰ میلیون تومان محاسبه شده و رقم ۱۵۰ 
میلیون تومانی فقط برای نامزد های تهران 
است. در بیشتر استان ها کف و سقف این 
رقم چیزی میان ۲۰ تا ۷۰ میلیون تومان است. 
با این حساب می توان گفت به طور میانگین، 
صدا وسیما حدود ۴۵ میلیون تومان از هر 
نماینده دریافت می کند تا تبلیغاتش را در 

تلویزیون پخش کند.

در شــورای وحــدت از باهنــر بــه عنــوان 
سرفهرســت شــورای وحــدت در انتخابات 
مجلس دوازدهم نام برده می شود. شورای 
ائتــلاف جریــان وابســته بــه قالیباف رســما 
اعلام کرد از سرلیستی قالیباف کوتاه نمی آید 
و لیستی خواهند داد که قالیباف سرلیست 
باشــد، آن هــم در شــرایطی کــه محمدرضــا 
باهنر و مرتضــی آقاتهرانی نیــز کاندیداهای 
سرلیستی شورای وحدت و جبهه پایداری 
هســتند و همین نکته نیز می تواند چالشی 

پیش روی لیست واحد باشد

درآمد صداوسیما از تبلیغات انتخابات مجلس چقدر است؟

۲۰ دقیقه روی آنتن ۱۵۰ میلیون تومان!


